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Voorwoord

Gordiaanse knoop...

Regen, wind en dalende temperaturen. 
Hoogste tijd voor een nieuw Vuistje om lek-
ker binnen, op de bank of bij een gezellig 
haardvuurtje te lezen. En te lezen valt er ge-
lukkig weer voldoende!

De fractie heeft de afgelopen maanden niet 
stil gezeten en besteedt daar in verschillen-
de bijdrages aandacht aan. Zo heeft Klaas 
zich in de zomerperiode nader verdiept in 
de wereld van de wietplanten en houdt 
Harrie zich momenteel nadrukkelijk bezig 
met de leefbaarheidsplannen. Het meest 
recente resultaat van dit laatste onderwerp 
is dat lokale evenementen op verzoek van 
de PvdA Zwartewaterland ook onder de 
leefbaarheidsplannen (én gelden!) vallen. 
Heeft u concrete plannen - klein of groot - 
die bijdragen aan de leefbaarheid van onze 
gemeente, van Zwartsluis, Genemuiden of 
Hasselt of buitengebied, meldt dit aan de 
gemeente of neem contact op met één van 
onze raadsleden. Zij helpen u graag om de 
juiste ingang in het gemeentehuis te vinden.
In de vroeg zomer overleed Eimert Brem, 
lange tijd een zeer actief en gerespecteerd  
lid van onze plaatselijke PvdA. Jan Haverkate 
hield namens de PvdA op de afscheidsbij-
eenkomst een toespraak, die u bij wijze van 

Alexander de Grote had er een paar uur 
prutsen en daarna een enkele houw met zijn 
zwaard voor nodig om de Gordiaanse knoop, 
waarvan het orakel had voorspeld dat degene 
die die knoop zou ontwarren heerser zou zijn 
over geheel Azië, te ontwarren. Of dit nu wel 
precies de bedoeling was, weten we niet. Tijd-
genoten hebben uit het feit dat het daarna 
een hele nacht verschrikkelijk onweerde, afge-
leid dat Zeus zijn instemming wel kon geven 
aan deze oplossing. En met Alexander is het 
verder ook wel goed gekomen... Wethouder 

in memoriam ook in dit Vuistje kunt vinden.
En dan: een Vuistje is geen echt Vuistje zon-
der een bijdrage van Tiem van Dalfsen. Ook 
deze keer is hij weer (voor de 104e keer!) in 
de pen geklommen om ons mee te nemen 
in de geschiedenis van de eeuwig verande-
rende omstandigheden in Nederland. Zijn 
bijdrage, op de vaste plek achteraan in het 
Vuistje, eindigt tot slot met een stuk aan-
gepaste poëzie. De moeite van het lezen 
zeker waard.Tot slot wil ik u graag nog wij-
zen op de Algemene Ledenvergadering die 
op 27 november a.s. plaats zal vinden in de 
bibliotheek in Hasselt. Het wordt een leuke 
avond, waarbij naast het officiële deel als 
begroting enz. ook de buurvrouwen: wet-
houder Trijn Jongman uit Steenwijkerland 
en fractievoorzitster Liesbert Lubberink uit 
Staphorst aanwezig zijn om over hun erva-
ringen te vertellen.

Het zou mooi zijn als u hier allen komt om 
ons bestuur en onze fractie een hart onder 
de riem te steken, te laten zien dat zij niet 
alleen staan en aan te tonen dat de Sociaal 
Democratie in Zwartewaterland nog spring-
levend is!

Veel plezier bij het lezen van dit Vuistje!

Coster steekt meestal keurig in het pak. Zo’n 
strak gesneden wethouders uniform maakt in 
ieder geval één ding wel duidelijk. Over een 
scherp tweesnijdend zwaard beschikt onze 
vroede vader niet, terwijl hem dat nog wel 
eens goed van pas zou kunnen komen. Want 
ook onze gemeente Zwartewaterland heeft 
zijn eigen Gordiaanse knoop. Misschien kun 
je in dit geval, dat zal wethouder Slingerland 
dan wel weer aanspreken, beter spreken over 
een drievoudig snoer. En, zoals zovelen die 
zijn opgegroeid en opgevoed in een orthodox 



protestante omgeving, weet ook ik dat zo’n 
drievoudig snoer niet licht zal worden verbro-
ken. Wat is dan precies die Gordiaanse knoop, 
of wat zijn die drie verstrengelde snoeren? 
Het eerste snoer wordt gevormd door het ver-
keerscirculatieplan voor de kern van Hasselt. Al 
jaren een heet hangijzer maar, om de leefbaar-
heid van het centrum te verbeteren (er wordt 
gesproken over autoluw en voetgangersvrien-
delijk) is er andermaal een onderzoek gedaan, 
waaruit een aantal keuzemogelijkheden naar 
voren kwam. Daar had het college echter niet 
genoeg aan, zodat men kwam met een eigen 
variant. En die kon op niemands instemming 
in de gemeenteraad rekenen. Tot zover streng 
één.

Het tweede snoer bestaat uit het bestem-
mingsplan voor de herinrichting van het Bo-
dewesterrein. Het is de bedoeling dat de re-
creatieve functie van de jachthaven wordt 
versterkt en dat er een fors aantal recreatie-
woningen (dit keer echt recreatiewoningen!) 
wordt gebouwd. Mooi plan, dat ontsloten 
kan worden vanaf de rotonde bij Zieleman via 
een parallelweg. En die parallelweg zou prima 
kunnen aansluiten op de van Nahuysweg, 
waardoor ook een oplossing voorhanden is 
voor verkeer vanuit het centrum van Hasselt. 
Dit laatste vindt niet iedereen een goed idee… 
hier beginnen de eerste twee strengen al wat 
in de war te raken.En dan de derde draad. Die 
wordt gevormd door het oude bestemmings-
plan Molenwaard. Dat had allang, al dan niet 
aangepast, moeten zijn vastgesteld, maar we 
weten allemaal hoe ingewikkeld de kwestie 
Molenwaard ligt… Recreatiewoningen die per-
manent worden bewoond, gedoogbeschikkin-
gen die leiden tot een uitsterfconstructie, een 
morrende buurt, wat mogelijk één van de aan-
leidingen is geweest om te komen tot de op-
richting van Buitengewoon Zwartewaterland. 
De bewoners van de Molenwaard hebben, be-
grijpelijk, geen enkel belang bij een toename 
van de verkeersintensiteit nabij hun recreatie-
woningen. Ze willen daarom een zo beschei-
den mogelijke uitvoering van de parallelweg 
en zeker geen doorgaande verbinding met de 

van Nahuysweg. Dat verklaart waarom in de 
door het college bedachte oplossing van het 
verkeerscirculatieplan, ineens een paal opdook 
(door ‘onze’ Klaas treffend getypeerd als een 
totempaal), die het onmogelijk maakt om per 
auto langs die kant het centrum te verlaten.

Dat alles leidt tot een patstelling (de Gordi-
aanse knoop). Het college wil, kennelijk om de 
bewoners van de Molenwaard ter wille te zijn, 
een ‘totempaal’ en neemt daarbij dan voor lief 
dat het verkeer door de Hoogstraat in twee 
richtingen blijft rijden. Van meer parkeerge-
legenheid of een voetganger- en fietsvriende-
lijke inrichting kan daar dan niets terecht ko-
men. Om de zienswijzen van bewoners van ‘de 
Molenwaard’, tegen het bestemmingsplan Bo-
dewes te weerleggen is het college erin haar 
argumentatie maar vast vanuit gegaan dat de 
doorgaande verbinding Van Nahuysweg-pa-
rallelweg er niet gaat komen. Een verzoek om 
gelijktijdig met het bestemminsplan Bodewes 
ook het bestemmingsplan Molenwaard vast te 
stellen, stuit op veel onwil bij het college.En 
zo zitten deze drie draden op een lastige ma-
nier in de knoop. Weer een prachtig voorbeeld 
van de wetmatigheid dat je het in de politiek 
nooit iedereen naar de zin kunt maken. Maar 
je hebt wel steeds op te komen voor het alge-
meen belang. Dat algemeen belang heet hier 
‘de leefbaarheid van het centrum van Hasselt’. 
Die leefbaarheid is gediend met zo weinig mo-
gelijk verkeer in dat centrum, terwijl tegelijker-
tijd bewoners en ondernemers ook vinden dat 
autoluw mag, maar autovrij te ver gaat. Dat 
leidt onvermijdelijk tot éénrichtingsverkeer in 
het centrum. En daarvoor heb je een uitweg 
nodig, die in beginsel voorhanden is. Ook al is 
die oplossing niet fijn voor de bewoners van 
de Molenwaard. Soms moet een individueel 
belang of een groepsbelang wijken voor het 
algemeen belang. Zo’n afweging moet zorg-
vuldig worden gemaakt, maar hij moet wel 
worden gemaakt.

Wethouder Coster, trek uw zwaard….

Harrie Rietman, fractievoorzitter PvdAa



Net een titel van een kinderboek. Helaas is 
de werkelijkheid anders. Het is de titel van 
een soap.

Af en toe komen we als gemeente in het 
landelijke nieuws en meestal wordt er een 
karikatuur gemaakt van onze handel en 
wandel. Zo ook hier. Jannie heeft al vele 
jarenlang de ziekte psoriasis (huidaandoe-
ning) en bestrijdt dit met wietolie gemaakt 
van wietplanten uit eigen tuin. Ze heeft daar 
meer baat bij, dan bij wietolie van de apo-
theek. Men was er van overtuigd, dat het 
hebben van maximaal 5 wietplanten ge-
doogd werd en dus geen probleem zou vor-
men. In principe is dit ook zo. 

Alleen als er iemand aangifte van doet dan 
treedt er een mechanisme in werking dat 
politie heet. En hoe. Jannie en Jan werden 
als “criminelen” gezien en werden gesom-
meerd om onmiddellijk de planten te ver-
wijderen.  

Dit had tot gevolg dat Jannie en Jan op on-
derzoek uit ging wat er wel en niet mocht 
en ook de pers werd benadert. De soap was 
geboren. De landelijk media kreeg er ook 
lucht van, in komkommertijd en er kwam 
aandacht op radio, krant en tv. Onderge-
tekende moest op het PvdA-fort passen in 
vakantietijd. Toen ik las wat er speelde aan-
gaande de 2 wietplanten heb ik de burge-
meester een app gestuurd en geschreven, 
dat hij een goed verhaal moest hebben om 
onze gemeente niet landelijk voor schut te 
zetten. Hij reageerde niet veel te kunnen 
uitrichten, omdat de politie was belast met 
de handhaving. En handhaven deden ze. Ik 
heb de lokale politie zelden zo actief gezien. 
Men beet er zich helemaal in vast. Toen Jan 
en Jannie de wietplanten niet snel genoeg 
opruimden hebben ze zelfs de 2 planten 
uit hun tuin gestolen. Ik zou willen zeggen: 
Probeer onze drugsproblematiek zo aan te 

pakken, dan kun je een groter resultaat boe-
ken, dan bij deze onschuldige mensen. En 
tevens heel veel meer ellende voorkomen. 

Tevens heb ik contact gezocht met de PvdA-
fractie in de Tweede Kamer. Dat is een groot 
voordeel ten opzichte van lokale partijen. 
Die hebben daar niemand zitten. Attje Kui-
ken heeft daarop snel gereageerd en een 
aantal vragen gesteld aan de minister van 
Justitie en Veiligheid. 

De strekking van de vragen was, dat er gro-
te onduidelijkheid bestaat over het gedoog-
beleid en hoe hij daar wettelijke kaders aan 
kon geven. Vooral als dit betrekking heeft 
op mensen die een paar wietplanten heb-
ben voor eigen medicinaal gebruik. Wat is 
daar in principe mis mee. 

Minister Bruins heeft op vragen van D66 
gezegd, dat hij niet wil tornen aan huidige 
regelgeving. Van de minister van Justitie en 
Veiligheid is waarschijnlijk tot op heden nog 
geen reactie gekomen. Wel zijn er in ons 
land 26 gemeenten, die het gedogen om 
max. 5 wietplanten in bezit te hebben voor 
medicinaal gebruik. De eerste raadsverga-
dering na de vakantie werd ook zo’n motie 
in onze raad aangeboden door BGZ. Zoals 
verwacht hadden velen empathie met Jan 
en Jannie, maar zoals gebruikelijk gingen de 
SGP, CU en CDA er niet in mee.

Alleen een brief vanuit het college naar het 
kabinet moet ons redden. Alsof dit geest 
verruimd gaat werkt. Inmiddels is de ge-
meente Zwartewaterland hierdoor wel op 
de landelijke kaart gezet en weet iedereen 
ons te vinden. Ik weet niet of we hiermee 
de juiste uitstraling hebben gekregen, maar 
bekend zijn we geworden.

Klaas Eenkhoorn

Janne, Jan en de wietplanten



Een derde gedeelte van deze collegeperiode 
is alweer verstreken sinds de verkiezingen 
van 2018 en de glorieuze entree van Buiten-
gewoon Zwartewaterland in de plaatselijke 
politiek. Al eerder heb ik geschreven over 
de collegevorming, dus dat kan hier verder 
achterweg blijven. Verrassend voor mezelf 
was dat ik toch vrij onverwacht werd wak-
ker geschud uit mijn politieke winterslaap 
en, na drie keer in de hoop dat dat tijdelijk 
zou zijn, in juni permanent ben geïnstal-
leerd als vervanger van Jannet Hoentjen. 

Ik ga daar niet klagerig over doen; het is ver-
velend maar dan vooral voor Jannet (en dan 
is vervelend nog behoorlijk zacht uitgedrukt, 
maar we houden het hier in ons Vuistje wel 
netjes). De eerlijkheid gebiedt me te zeggen 
dat ik het eigenlijk wel weer mooi vind. Niet 
dat ik het had gemist, maar bloed kruipt 
kennelijk toch waar het niet gaan kan. En 
inmiddels heb ik mijn draai ook in deze raad 
wel gevonden.

Fractie en schaduwfractie
De samenwerking met Klaas loopt wat mij 
betreft voortreffelijk; best gek eigenlijk, 
want we zijn nogal verschillend. Maar vaak 
kun je beter twee verschillende, elkaar aan-
vullende personen hebben dan alleen maar 
twee van ’t zelfde. Klaas heeft een heel uit-
gebreid netwerk met voelsprieten diep in 
de samenleving van vooral Hasselt en Gene-
muiden. Voor Zwartsluis worden we prima 
gevoed door Greet, die signalen dat zaken 
niet goed gaan op sociaal gebied direct bij 
de fractie neerlegt. Bovendien is ze actief 
binnen buurtinitiatieven (energie) waarbij 
ze ook een prima uithangbord is voor de 
Partij van de Arbeid. Kortom, dat kon alle-
maal wel gekker… Ach, en dan red ik me 
wel met  het praat- en schrijfwerk. Wat wel 
een punt van zorg is, is de schaduwfractie 
en daarmee ook over twee jaar alweer de 
vraag naar de opvolging. Pascal en Greet 
zijn er zoveel mogelijk, Eddy schuift ook 

nog wel eens aan, maar daarna wordt het al 
snel heel rustig. Te rustig naar mijn smaak. 
Ieder heeft zo zijn of haar redenen om niet 
aanwezig te kunnen zijn, en ik wil ook niet 
verwijtend overkomen, maar de groep is 
domweg te klein. Dit moet hoog op de pri-
oriteitenlijst. Overigens komt het ook nogal 
eens voor dat we op de avonden met de 
steunfractie weinig te bespreken hebben. 
Ook na de zomervakantie waren de agen-
da’s van de eerste drie raadsvergaderingen 
uiterst schraal.

Het college
Vanuit het college verneem je geen wan-
klank. Dat zou kunnen duiden op een zo 
langzamerhand geoliede machine. Ik durf 
daar toch wel wat vraagtekens bij te plaat-
sen. Gerrit is natuurlijk een oude rot en bij 
Maarten heb ik het gevoel dat hij zich ook 
wel senang voelt met zijn portefeuille. Dat 
gevoel mis ik echter bij de derde wethouder, 
Albert Coster. Volgens mij wreekt zich hier 
een totaal gebrek aan politieke ervaring. Na 
ruim een jaar wekt hij bepaald nog niet de 
indruk de materie te beheersen. Vanuit de 
samenleving bereiken ons ook signalen dat 
zijn inbreng binnen allerlei overlegsituaties 
als beneden de maat wordt ervaren. Dat is 
zorgelijk.

En dan nu naar de inhoud
Als fractie varen we een eigen koers en laten 
we een eigen geluid horen. Soms isoleert 
ons dat van de rest van de gemeenteraad. 
Zo was daar de raadsvergadering waar in-
dringend werd gesproken over de uitbrei-
ding van het industrieterrein van Genemui-
den ten behoeve van de Condorgroep. Als 
enige fractie hebben we tegen dit voorne-
men gestemd. We hebben geprobeerd zo 
helder en duidelijk mogelijk onze afweging 
in beeld te brengen. En dat levert dan toch 
waardering op, zowel vanuit, als ook van 
buiten de raad. Daarnaast is er natuurlijk 
ook onbegrip bij een groep voor wie werk-

Terugblik op de eerste 16 maanden...



gelegenheid en economie boven alles gaat.
Dat varen van die eigen koers betekent ook 
dat we nogal eens vragen stellen en daar-
mee het College aan het denken en liever 
nog aan het werk proberen te krijgen. 

We hebben vragen gesteld over de Indus-
triehaven in Genemuiden, over de Stuiven-
bergstraat en over de situatie bij Tag-West. 
We hebben ons standpunt duidelijk ge-
maakt over het Agnietenterrein in Zwart-
sluis. Waarom juist een subsidieregeling 
voor de dure woningen? We hebben gepro-
beerd het College tot actie te brengen bij 
de stagnerende woningbouw aan de Kam-
perzeedijk. We hebben vurig gepleit voor 
de meest verkeersveilige oplossing waar het 
ging om snelheid remmende maatregelen 
op de Vaartweg. We hebben gevraagd om 
de Sluuskolk de status van gemeentelijk en 
mogelijk rijksmonument te geven. We heb-
ben ervoor gezorgd dat het probleem van 
het drugsgebruik onder jongeren stevig op 
de politieke agenda staat… En zo zou ik nog 
wel even kunnen doorgaan. Ja, we zitten in 
de oppositie, en ja, we hebben maar twee 
stemmen in de raad, maar we worden wel 
gehoord...

Wat betekent dat nu precies? Ach, soms ga 
je met een kater naar huis. Je weet dat er 
iets wringt in een redenering van het Col-
lege en je hebt geprobeerd daar zo duide-
lijk mogelijk de vinger bij te leggen. Dan 
kan het zijn dat je stuit op een muur van, 
al dan niet geveinsd, onbegrip. Zo hebben 
we onlangs vragen gesteld over de kosten 
van de opritten van de industriehaven en 
het budget waaruit dit wordt voldaan. Eerst 
wordt je voorgehouden dat deze post echt 
stond opgenomen in de onderhoudsplan-
ning (alsof een raadslid die altijd tot achter 
de komma paraat heeft), daarna blijkt dat 
het bedrag (een kwart miljoen euro!!!) dat 
ermee gemoeid gaat, daar helemaal niet 
afzonderlijk geraamd is. Vervolgens krijg je 
te horen dat de raad bewust heeft gekozen 
voor een sobere uitvoering ( wij menen dat 

we in het pak werden genaaid door de aan-
nemer) en dat dat verklaarde waarom deze 
opritten nu al aangepakt moesten worden. 
Zou allemaal wel duidelijk worden wanneer 
we het rapport dat de rekenkamer over 
deze kwestie had gepubliceerd  nog eens 
door zouden nemen. Dat hebben we de vol-
gende ochtend dus maar eens gedaan. En 
wat blijkt; de opritten maken helemaal geen 
deel uit van de versobering, sterker nog, ze 
zijn in het kader van deze uitbreiding van de 
industriehaven in 2015 zelfs verbreed. 

En tenslotte vindt de meerderheid van deze 
raad het kennelijk heel gewoon dat kosten, 
gemaakt ten behoeve van de industrieha-
ven, die kostendekkend geëxploiteerd zou 
moeten worden, gewoon betaald worden 
uit het algemene onderhoudsbudget. Daar 
gaat weer een kwart miljoen. Daar had je 
ook een mooi wandelpad in Zwartsluis van 
aan kunnen leggen. Daar staat tegenover 
dat er ook momenten zijn die veel voldoe-
ning geven, ook al speelt dat zich soms bui-
ten onze raad af. De Kolksluus is daar een 
mooi voorbeeld van. We hebben vragen ge-
steld in de raad en vervolgens zijn Greet en 
Harm Bonsink daarmee aan de slag gegaan. 
We moeten nog even een slag om de arm 
houden, maar het lijkt erop dat de gemeen-
telijke monumentenstatus is geregeld en 
dat er ook een kans is dat het een rijksmo-
nument gaat worden. En, daar was het om 
begonnen, dat de sluis bruikbaar blijft voor 
de pleziervaart.

En verder?
De laatste periode hebben we intensiever 
dan in het verleden, contact met de Provin-
ciale Statenfractie en met onze leden van de 
Tweede Kamer. Zo hebben we de vertoning, 
anders kun je het echt niet noemen, rond 
de twee wietplanten (voor medicinaal ge-
bruik) aan de orde gesteld en zijn er door 
liefst twee partijen vragen aan de minister 
gesteld. We hebben, samen met betrokken 
bewoners van Zwartewaterklooster, ervoor 
gezorgd dat er tijdig een aantal zienswij-



Raadscolumn - Mannenwereld
In het voorjaar van 1966 zette James Brown 
het klassiek geworden nummer ‘It’s a man’s 
world’ voor het eerst op plaat. Zelf was ik 
toen een ventje van amper 11 jaar dat met 
soulmuziek al helemaal niets had. En toch 
moest ik afgelopen dinsdag ineens aan dat 
nummer denken. Dat kwam zo…

Die avond was er in Genemuiden een ‘ont-
moeting’ in de Kaaihof. Alle inwoners van 
onze gemeente waren welkom om die 
avond mee te denken over de toekomst van 
onze gemeente. Toen ik tegen half acht over 
de Nijstad de Kaaihof naderde was ik aange-
naam verrast door het geroezemoes dat me 

tegemoet kwam. De zaal bleek goed gevuld, 
toch bijna vijftig man. Nou kun je negatief 
denken: “Dan waren er ook bijna 10.000 
Genemuidenaren niet…” maar negativiteit 
gaat ons niet verder helpen. Die vijftig ver-
deelden zich over groepen en discussieer-
den geanimeerd en soms heftig over de ge-
wenste toekomst van onze gemeente. Zelf 
had ik gekozen voor een tafel waar het ging 
over de toekomstige energievoorziening. Ik 
was bepaald verrast door de deskundigheid 
van mijn tafelgenoten. Het ging over tho-
riumcentrales, warmteopslag, waterstoffa-
brieken en dat allemaal getuigend van veel 
kennis en uitgesproken opvattingen. Toen 

zen is ingediend tegen een dwaas plan om 
de bouw van een woning/ landhuis in het 
kwetsbare buitengebied mogelijk te ma-
ken. Ook hier werken we nauw samen met 
onze fractie in PS. En we hebben de absurde 
verhoging van de kosten van het openbaar 
vervoer aangekaart. Hans Nooter heeft dat 
overgenomen en er vragen over gesteld 
aan het College van Gedeputeerde Staten. 
Die vragen zijn ook ter kennis gebracht van 
de Tweede Kamer. Aan al deze zaken is in 
de plaatselijke, regionale en zelfs landelijke 
pers ruim aandacht besteed.

Gure wind?
De eerste begroting die dit College presen-
teerde was sluitend. De eerste jaarrekening 
was zelfs uiterst positief, al was dat wel een 
gevolg van eenmalige grondverkopen. Ook 
het meerjarenperspectief zag er rooskleurig 
uit. Er was geld voor ‘Leefbaarheidsplan-
nen’ en tarieven hoeven nauwelijks te wor-
den verhoogd. Maar intussen is er wel wat 
aan het veranderen. Gemeenten om ons 
heen zitten in financieel zwaar weer. Dat 
wordt veroorzaakt door enerzijds tegenval-
lers op het Sociaal Domein en anderzijds 
negatieve ontwikkelingen van de bijdragen 
uit het gemeentefonds. Op dit moment redt 

Zwartewaterland zich nog, maar deze beide 
ontwikkelingen raken ons even goed. Met 
name Jeugdzorg valt niet kostendekkend uit 
te voeren en het zou wel heel vreemd zijn 
wanneer wij minder worden geraakt door 
lagere rijksuitkeringen dan buurtgemeen-
ten. Misschien helpt het ons dat we al een 
heel fors bezuinigingstraject achter de rug 
hebben en geeft ons dat een voorsprong 
ten opzichte van andere gemeenten, maar 
dat er een paar financieel mindere jaren aan 
zitten te komen, valt niet uit te sluiten.

Is dit alles wat er te zeggen valt?
Natuurlijk is er nog veel meer. Het is al-
lemaal terug te vinden op de website van 
de gemeente Zwartewaterland. Er worden 
al jaren geen notulen meer gemaakt van de 
vergaderingen, maar de beraadslagingen 
kunnen integraal nog eens beluisterd wor-
den. Mocht er iemand zijn in onze achter-
ban die, na het lezen van dit alles benieuwd 
is naar hoe dat allemaal in de praktijk is ge-
gaan, die verwijs ik graag naar deze naslag-
bron. Al zult u er eerlijk gezegd geen rode 
oortjes van krijgen.

Harrie Rietman, fractievoorzitter



Over Connexxion en inflatie...
We leven in een bijzondere tijd. Wanneer de 
VVD ondernemers gaat oproepen om eindelijk 
de werknemer het loon te gaan betalen wat 
die al jaren zou moeten verdienen, is er wel 
wat aan de hand. Tegelijkertijd wordt ons, op 
Prinsjesdag, met prachtige koopkrachtplaat-
jes voorgehouden hoeveel we er allemaal wel 
op vooruit zullen gaan, maar de inkt van deze 
krantenartikelen is nog niet opgedroogd of de 
president van de Nederlandse Bank roept op 
om nu echt werk te gaan maken van de kor-
tingen van de pensioenen. Daar gaat je koop-
kracht...Maar zo bont als Connexxion maken 
het er maar weinig. Dat zit zo... Stel je eens 
voor dat je in Zwartsluis woont, een heel ge-
woon inkomen hebt, een gezin met drie kinde-
ren, waarvan er twee in Zwolle naar het voort-
gezet onderwijs gaan en voor dat onderwijs 
zijn aangewezen op het openbaar vervoer. De 
goedkoopste oplossing blijkt een jaarkaart te 
zijn, geen echt goedkope oplossing, maar je 
wilt toch graag dat je kinderen het onderwijs 
volgen dat bij hen past. In 2016 krijg je daar-
voor een gepeperde rekening; 2 x € 775,= dat 
is maar liefst € 1.550,= wordt er van je reke-
ning afgeschreven, een rib uit je lijf. Een jaar 
later slaat je de schrik om het hart... hetzelfde 

abonnement kost nu ineens € 891,= en voor 
jou betekent dat dus € 1.882,=. Het jaar daar-
op ben je voorzichtig geworden en heb je een 
deel van je vakantiegeld maar vast achteruit 
gelegd. Verstandig, want Connexxion meent 
dat ze dit jaar voor hun dienstverlening wel € 
990,= (lees: voor jou € 1.980,=) moeten ont-
vangen. En dit jaar, het is inmiddels september 
2019 is hetzelfde abonnement te koop voor € 
1.150, en kan je € 2.300,= aan onze vrienden 
van het openbaar vervoer overmaken. Daar 
gaat een maandsalaris...

Tussen augustus 2016 en september 2019 lig-
gen net drie jaren. En in die periode is de prijs 
van de jaarkaart met maar liefst 48% gestegen. 
Dat de dienstverlening in dezelfde periode er 
bepaald niet beter op is geworden (met een ze-
kere regelmaat hoor je van je kinderen dat een 
overvolle bus gewoon bij de bushalte is door-
gereden) is een ander onderwerp. Stel dat je bij 
een bedrijf werkt dat een heel fatsoenlijke Cao 
hanteert. Dan is je inkomen in die vier jaren 
misschien wel met 8% (bruto) gestegen. Maar 
tegelijkertijd is er ook wel wat gebeurd met de 
energietarieven en is de BTW verhoogd naar 21 
of 9%. Nog een geluk dat je in Zwartewater-

keek ik de tafel eens rond… een man of 
twaalf en…één vrouw. Dat bleek de dame 
te zijn die het verslag maakte. Mijn nieuws-
gierigheid was gewekt… Ik liet mijn blikken 
over de andere tafels gaan. Ik zag mannen 
in pakken, sportieve truien en hier en daar 
opgerolde hemdsmouwen en uiteindelijk 
ontwaarde ik ook precies drie dames...

Op zo’n moment is mijn nieuwsgierigheid 
maar ook mijn bezorgdheid gewekt. Wat 
gebeurde hier? Gingen de mannen met de 
toekomst van onze gemeente aan de haal? 
En zouden vrouwen daar niet minstens 
evenveel opvattingen over (moeten) heb-
ben? En zouden vrouwen altijd precies ge-
lijk over de gewenste ontwikkelingen van (in 

dit geval) Genemuiden denken als mannen? 
Hier werden, voor de komende tientallen 
jaren de contouren van onze gemeente ge-
schetst en dat zou alleen een mannenaange-
legenheid zijn? Vrouwen hebben toch ook 
opvattingen over fijn wonen, over milieu en 
over een sociaal leefklimaat? De politiek is 
toch al een mannenzaak. In onze gemeen-
teraad zitten ook maar drie vrouwen (en 
zestien mannen). Ik kreeg een aanvechting 
om, in de geest van Karl Marx een oproep te 
doen: “Vrouwen aller kernen, verenigt u…”. 
Maar mooier dan James Brown kan ik het 
toch niet zeggen: “It’s a man’s world, but 
he would be nothing, without a woman or 
a girl”.

Harrie Rietman



land woont, waar de gemeente de belastingen 
de achterliggende jaren maar heel mondjes-
maat heeft verhoogd en soms zelfs verlaagd. 
Dan nog zit je in een situatie dat je voor een 
uitgave waaraan niet te ontkomen valt, nu € 
750,= meer kwijt bent dan vier jaar geleden. 
Daar valt niet tegenop te werken, zelfs niet als 
je baas je volgend jaar echt 5% meer gaat be-
talen.

De Partij van de Arbeid zet zich in voor goed 
onderwijs voor iedereen. De Partij van de Ar-
beid maakt zich sterk voor goed openbaar ver-
voer. Daarom hebben we dit probleem, dat we 
echt niet uit onze duim hebben gezogen, voor-
gelegd aan onze fractie in de Provinciale Sta-
ten. Hans Nooter heeft ons beloofd er vragen 

over te zullen stellen, want het is de provincie 
die met de vervoersmaatschappijen afspraken 
maakt. Vorig jaar hebben we aan ons college 
van Burgemeester en Wethouders gevraagd te 
proberen hier invloed op uit te oefenen, maar 
dat heeft geen zoden aan de dijk gezet (ver-
hoging 2019 € 160,=, dat is ruim 16%). Mis-
schien dat het dit jaar gaat lukken Connexxion 
tot rede te brengen. En anders?? Er was een 
tijd en er zijn landen waar het openbaar ver-
voer een aangelegenheid is van de overheid en 
niet van multinationals (want dat is Connexxi-
on)... Misschien toch niet zo’n gek idee.

Harrie Rietman, 
fractievoorzitter PvdA Zwartewaterland

Aan de voorzitter van Provinciale Staten van 
Overijssel

Het college/de Commissaris van de Koning 
wordt verzocht de volgende artikel 59-vragen  
schriftelijk te beantwoorden:

Schoolgaande jongeren in Zwartewaterland 
reizen voor diverse vormen van voortgezet on-
derwijs naar andere steden, zoals Zwolle. Da-
gelijks met de fiets is over deze afstand niet 
voor iedereen een optie. Daarom zijn zij vaak 
aangewezen op het openbaar vervoer. Maar 
jongeren in de leeftijdsgroep van 12 tot 18 jaar 
kunnen (nog) geen gebruik maken van de OV-
producten die voor oudere studenten toegan-
kelijk zijn. Hun ouders dragen de kosten voor 
het OV, die komen bovenop de kosten die zij 
al maken voor het onderwijs van hun kinderen. 
Hetzelfde probleem zien we ook in andere re-
gio’s waar kinderen met het OV moeten reizen 
om op (de middelbare) school te komen. De 
PvdA constateert bovendien dat de prijzen van 
busvervoerder Connexxion de afgelopen jaren 
aanzienlijk sneller stijgen dan de inflatie. Een 
gezin, dat de situatie in Zwartewaterland on-
der onze aandacht bracht, zit nu al vier jaren in 

Vragen Han Nooter in Provincie Staten
de situatie dat twee van hun kinderen op deze 
vorm van openbaar vervoer zijn aangewezen. 
Dat bracht de volgende kosten met zich mee 
(voor twee jaarkaarten):

2016  2 x € 775,=
2017  2 x € 891,=
2018  2 x € 990,=
2019  2 x € 1.150,=

Zij zien zich dus in vier jaar geconfronteerd met 
een stijging van 48%. Over de gehele breedte 
is het openbaar vervoer in Nederland tussen 
2009 en november 2019 bijna dertig procent 
duurder geworden . Uit cijfers van het Centraal 
Bureau voor de Statistiek blijkt dat nergens in 
de EU de OV-kosten zo hard stijgen als in Ne-
derland. Naar aanleiding hiervan stelt de frac-
tie van de PvdA de volgende vragen:
1. Welke verklaring geeft u voor deze snelle 

stijging van de OV-kosten?
2. Klopt dat op afzonderlijke reistrajecten 

met bus of trein soms sprake is van sterke 
prijsstijgingen, zoals bijvoorbeeld Delden - 
Hengelo of Zwartewaterland -Zwolle?

3. Bent u het met de PvdA eens dat deze stij-
ging onwenselijk is?



Op de crematie van Eimert Brem op 11 mei 
2019 heb ik namens de PvdA afdeling Zwarte-
waterland de onderstaande toespraak gehou-
den, om Eimert de laatste eer te bewijzen voor 
al zijn werk voor de Partij van de Arbeid, eerst 
voor de afdeling Hasselt en later voor de afde-
ling Zwartewaterland.

Goedemorgen, mijn naam is Jan Haverkate en 
ik ben in Hasselt (later Zwartewaterland) be-
trokken de afdeling van de Partij van de Arbeid. 
Als ik aan Eimert denk komen er direct twee 
beelden bij me op. Ten eerste het bijzondere 
gebouwtje Linksaf in Hasselt, decennia lang 
het centrum voor progressieve mensen in Has-
selt en later in Zwartewaterland. Als penning-
meester heeft Eimert het mogelijk gemaakt 
om het gebouwtje Linksaf op te knappen. Zelfs 
landelijk partijvoorzitter van de PvdA, Max van 
de Berg, reisde af naar Hasselt om het gebouw 
feestelijk te openen. Wat was Hasselt trots op 
hun eigen PvdA gebouw Linksaf. 

Eimert had een verdienmodel bedacht en op 
die manier heeft het gebouw Linksaf jarenlang 
wat extra geld opgebracht, wat weer werd 
ingezet om de verkiezingscampagnes van de 
PvdA te betalen. Eimert was vorig jaar onze 
eregast op de avond waarop we als PvdA af-
scheid namen van het gebouw Linksaf. We 
hebben Eimert niet geconsulteerd over de slui-
ting van Linksaf, maar ik denk te weten wat 
hij gezegd zou hebben als verstandig pen-
ningmeester: “Jan, als er bij Linksaf geld bij 
moet, moet je er vlug mee stoppen!” Eimert 
glunderde de laatste avond in Linksaf vanwe-

Herdenking Eimert Brem
ge de gezelligheid, maar Eimert was vast ook 
weemoedig bij het afscheid van “zijn” Linksaf. 
Een tweede beeld bij Eimert is voor mij zijn 
woonkamer in Hasselt, daar stonden heel wat 
ordners keurig op een rijtje: van de afdeling 
PvdA, van het Open Jeugd- en Jongerenwerk in 
Hasselt, van Stichting In Balans, de Historische 
Vereniging Hasselt en wellicht nog van diverse 
andere organisaties. Heel Nederland zou acuut 
instorten als mensen als Eimert niet heel veel 
vrije tijd zouden investeren in dit soort zinvolle 
activiteiten. Ik heb het geluk gehad dat Eimert 
me met al zijn ervaring, wat wegwijs maakte 
in begrotingen, jaarrekeningen, kascommissies 
en soms wat creatief boekhouden als het even 
nodig was om per slot van rekening alles weer 
goed in balans te krijgen.

Tenslotte in deze mooie mei-maand het ge-
dicht Mei geschreven door Herman Gorter:

Een nieuwe lente en een nieuw geluid: 
Ik wil dat dit lied klinkt als het gefluit,
Dat ik vaak hoorde voor een zomernacht. 
In een oud stadje, langs de watergracht.

Eimert was geen man van revolutie, maar van 
evolutie. Voorzichtig aan, dan breekt het lijntje 
niet. Dank Eimert, trouwe schatbewaarder van 
Hasselt. In Hasselt kennen we deze variant op 
de bekende openingszin uit het gedicht Mei:

Een nieuwe lente en een nieuw geluid: 
Maar in Hasselt kijken we wel uit.

Jan Haverkate

4. Wordt in overleg met de vervoerder ge-
keken naar specifieke positie van school-
gaande jeugd in de leeftijd 12-18 jaar bij 
tariefbepaling voor OV-busvervoer?

5. De PvdA is van mening dat toegang tot alle 
vormen van (voortgezet) onderwijs niet 
gehinderd mag worden door de (vervoers)
kosten. Bent u dat met ons eens?

6. Bestaan er mogelijkheden voor kortingen 
of tegemoetkomingen voor deze doel-
groep in de (abonnements)kosten, hetzij 
van de zijde van de vervoerder, danwel op 
andere wijze?

7. Wat is de voorziene tariefontwikkeling in 
2020?



Raadscolumn: ‘‘Over Jupiter en de stier’’

Glasvezel, ook in de kernen goed voor de leefbaarheid!

De afgelopen tijd is ons buitengebied voor-
zien van glasvezel. In het buitengebied was de 
toegevoegde waarde hiervan erg groot.  Ook 
voor inwoners van de kernen kan glasvezel een 
mooie gelegenheid zijn om sneller en betrouw-
baarder internet te krijgen.

Het datagebruik zal richting de toekomst alleen 
maar toenemen. De jeugd die op de computer 

We zijn net terug van vakantie uit Frankrijk, 
land van ‘vrijheid, gelijkheid en broederschap’. 
Dat spreekt mij, als sociaal-democraat, aan, ge-
lijkheid… Wat de één mag, mag de ander ook 
en wat de één niet mag, is ook de ander niet 
toegestaan. Daar moest ik aan denken, toen ik 
de bestemmingsplanwijziging Zwartewaters-
klooster onder ogen kreeg. 

In het kwetsbare buitengebied van onze ge-
meente mag niet gebouwd worden en ook 
verbouwingen zijn aan strenge regels gebon-
den. Logisch, begrijpt iedereen; dat kwetsbare 
natuurgebied verdient bescherming. Het is 
dan toch wel bijzonder gek dat uitgerekend 
ons provinciebestuur daar een uitzondering op 
wil maken en wil toestaan een woning, ja lie-
ver gezegd een landhuis, te laten bouwen op 
een nu nog ongerept stuk Zwartewaterskloos-
ter. En het is ook bijzonder dat het college van 
Zwartewaterland daarmee in wil stemmen.
Jazeker, de provincie heeft in Zwartewaters-
klooster een oude boerderij aangekocht en in-
derdaad daar een paar schuren laten slopen. 
En ook waar is dat de begraafplaats daar kan 
worden uitgebreid en dat er aandacht be-
steed gaat worden aan de geschiedenis van 
het klooster dat daar ooit heeft gestaan. Maar 
dat is toch geen reden om een heel eind ver-
derop de bouw van een landhuis toe te staan? 
Er wordt wel een heel wonderlijke redenering 

gevolgd. ‘Omdat we op de ene plek iets doen 
wat de kwaliteit verbetert, mogen we op een 
andere plek iets doen wat weer afbreuk doet 
aan diezelfde kwaliteit.’ Onwillekeurig moest 
ik denken aan de aflaathandel uit de tijd van 
de Reformatie. Omdat de ‘heiligen’, in de ogen 
van de katholieke kerk, een overschot aan goe-
de werken hadden verricht, konden die door 
de kerk worden gebruikt om ‘aflaatbrieven’ te 
verkopen om de zondenlast van ‘gewone ster-
velingen’ te verlichten. Goed en kwaad kunnen 
tegen elkaar worden weggestreept, zo menen 
provincie en gemeente kennelijk nog steeds...

Hoe langer ik hierover nadacht, hoe meer 
moeite ik hiermee kreeg. Provinciebestuur en 
college mogen kennelijk iets, wat u en mij ten 
enenmale niet zou worden toegestaan, name-
lijk een landhuis oprichten in het kwetsbare na-
tuurgebied bij Zwartewatersklooster. De oude 
Romeinen hadden hiervoor al een zegswijze: 
“Quod licet Jovi, non licet bovi...”. Wat Jupiter 
mag, mag de stier nog niet... En het laat zich 
raden wie in dit geval meent Jupiter te zijn, ter-
wijl u en ik ons in de rol van de stier hebben 
te schikken.

Ondertussen heb ik toch meer met de gelijk-
heid van de Franse Revolutie.

Harrie Rietman

huiswerk maakt en naast gamen en video’s kij-
ken ook op social media zit. Of ouderen die nu 
misschien weinig data verbruiken maar straks 
internet nodig hebben voor zorg op afstand of 
om in contact te blijven met kinderen en klein-
kinderen. Wij denken dat glasvezel hét alter-
natief is en op lange termijn een goede basis 
biedt voor al deze ontwikkelingen. Er heeft 
zich een marktpartij gemeld die in de gemeen-



te een glasvezelnetwerk wil aanleggen; het lijkt 
de PvdA Zwartewaterland dan ook verstandig 
om deze kans nu te pakken. Want de grote 
vraag is of er op een later moment een andere 
partij komt die dit gaat doen. In het kader van 
het algemeen belang van Zwartewaterland ho-
pen wij dat er ook in de kernen glasvezel komt.  

Voor de leefbaarheid en de werkgelegenheid 
van de gemeente, maar ook voor de verkoop-
baarheid van woningen,  is het fijn dat er een 
toekomstbestendige infrastructuur komt. Wij 
hebben dan ook het college opgeroepen om 
met een positieve houding de gesprekken over 
glasvezel in de kernen aan te gaan.

Onherstelbaar verbeterd...!?
Onlangs werd mij namens een Genemuidens 
bedrijf gevraagd om iets te vertellen over de 
achtergronden van de tapijtindustrie. Dit be-
drijf had enkele andere bedrijven ingelijfd, on-
der andere een onderneming uit de omgeving 
van Utrecht. Een paar honderd werknemers 
kwamen kennis maken met Genemuiden. Mijn 
verhaal voor hen kwam er kortgezegd op neer 
dat de huidige tapijtindustrie onlosmakelijk is 
verbonden met de mattenbies. Waarschijnlijk 
zo ongeveer vanaf het begin van de zestiende 
eeuw werden deze biezen gesneden en onder 
meer aangewend om hiervan vloerbedekking 
te maken. De goede mattenbies groeit alleen 
maar in brak water. Met de komst van de Af-
sluitdijk in 1932 veranderde Zuiderzee in IJs-
selmeer en werd het brakke water uiteindelijk 
zoet ….... Einde mattenbies, die maar een paar 
honderd jaar bij Genemuiden “geoogst” kon 
worden. In het laatste kwart van de twaalfde 
eeuw is de Zuiderzee ontstaan; daarvòòr was 
het een aanzienlijk kleiner zoetwatermeer, 
het Almeremeer of Flevomeer genaamd. Een 
slimme vraag van één van de toehoorders uit 
Utrecht dwong mij om te schetsen hoe dat 
heeft kunnen gebeuren.

Rond het jaar 1000 was graaf Dirk III als 
leenheer aan de macht in Holland. In die tijd 
strekte Holland, een afgeleide van “Houtland” 
(het was één groot bos) zich uit als één groot 
aaneengesloten bebost veengebied van het 
huidige Vlaanderen tot ten noorden van de 
huidige Waddeneilanden. De Waddenzee en 
de huidige Zeeuwse wateren bestonden toen 
nog niet. Dirk III trok vooral Friezen aan die hij 
de gelegenheid bood om het veen te benut-

ten door het in cultuur te brengen dan wel af 
te graven voor turfwinning. Zijn voorwaarden 
waren zeer aantrekkelijk: die voornamelijk Frie-
se boeren hoefden slechts een jaarlijkse pacht 
van één stuiver te betalen voor een perceel van 
12,5 ha en bovendien konden ze zich vestigen 
als vrije boeren. Het begin van het einde van 
het feodale tijdperk. In 150 jaar tijds werden 
grote delen van Holland door turfwinning en 
ontwatering voor de landbouw door die boe-
ren van enkele meters boven de zeespiegel tot 
beneden de zeespiegel gebracht met als gevolg 
dat het water van de zee niet meer te keren 
was. Grote delen van het Hollandse veenpak-
ket werden weggeslagen, de Zuiderzee en de 
Waddenzee ontstonden net als de Waddenei-
landen, de Zeeuwse wateren, de Friese meren, 
de Schermer, de Purmer, de Beemster, de Haar-
lemmermeer, enzovoort. Holland, Houtland, 
werd Nederland of de Lage Landen en bij de 
huidige stad Utrecht werd bijvoorbeeld zeevis 
gevangen. Het kostte wel ettelijke tienduizen-
den mensen het leven. In een eerdere column 
heb ik al eens betoogd dat dit geen waters-
noodrampen zijn maar agrarische rampen.

Enkele ingrijpende gevolgen: als dit niet was 
geschied dan was Amsterdam in de zeven-
tiende eeuw niet de machtigste stad van de 
wereld geweest en had Genemuiden geen 
tapijtindustrie gehad. Beide steden kregen in 
1275 stadsrechten, Genemuiden uit handen 
van de bisschop van Utrecht, enkele maanden 
later verkreeg Amsterdam zijn stadsrechten uit 
handen van de graaf van Holland. Beide steden 
wonnen in die tijd aan belang omdat het toen 
mogelijk werd om een omvangrijk achterland 



via de Zuiderzee te ontsluiten; de wereldzeeën 
waren bereikbaar geworden.

Wij Nederlanders “dealen” altijd met dit soort 
veranderende omstandigheden; niemand zou 
de Waddeneilanden of de Friese meren meer 
willen missen; het heeft Nederland “onherstel-
baar verbeterd” (de titel van een fraaie dicht-
bundel van Gerrit Komrij), maar wat zouden 
die tienduizenden, die destijds letterlijk ver-
zopen zijn daarvan vinden? En wat leren we 
er van? Wat te denken van onze polder Mas-
tenbroek die gemiddeld 2 centimer per jaar 
aan “veen” inlevert gepaard gaande met een 
geweldige CO2-emissie als gevolg van de agra-
rische activiteiten? Onze kindskinderen zullen 
meemaken dat in het huidige tempo het hele 
veenpakket dan verdwenen zal zijn en Masten-
broek daardoor een onvruchtbare zandvlakte 
zal zijn geworden, een meter of drie beneden 
de zeespiegel.

Terug nu van Dirk III met zijn ontginnende 
boeren van het jaar 1000 naar Mark Rutte en 
Carola Schouten met hun demonstrerende en 
klagende boeren van het jaar 2000. Enkele 
ongerijmdheden: de boeren klagen over de 
Nederlandse voedselimporten terwijl 70 tot 
80% van wat ze zelf produceren geëxporteerd 
wordt. Volgens het CBS is 18% van de boeren 
miljonair tegen slechts 1,5% van alle werken-
den. Natuurlijk zijn er boeren die het niet red-
den. Naar verhouding zijn er dat echter veel 
minder dan onder onze andere broeders en 
zusters in Nederland die zijn aangewezen op 
sociale diensten, armoedebeleid, voedselban-
ken en wat dies meer zij. Nee, daar zit niet de 
kern van wat er aan de hand is. Het zit veel 
meer in het feit dat 17 miljoen Lage Landers 
niet meer horig zijn. En die 17 miljoen Neder-
landers zouden moeten aanvoelen dat het de 
vrije boeren van Dirk III zijn geweest die ons 
Houtland “onherstelbaar hebben verbeterd” 
zodat we nu in onze gemeente slechts weiland 
hebben, een landschapssoort dat van nature 
niet voor kwam in Houtland en dat ons de Lage 
Landen heeft bezorgd. En 17 miljoen Neder-
landers zouden zich in ons democratisch bestel 

moeten realiseren dat hele belangrijke milieu-
gebruiksruimte wordt opgesoupeerd door één 
sector. Van de ammoniakemissie in Nederland 
komt 86% voor rekening van de agarische sec-
tor (aldus het RIVM) hetgeen nu ontzettend 
veel ontwikkelingen blokkeert. We gevoelen 
het zelfs in Zwartewaterland. Besluiten hoe de 
milieuverbruiksruimte moet worden verdeeld 
zouden we niet over moeten laten aan de ruim 
50.000 agrarische ondernemers; het “onher-
stelbaar verbeteren” van Nederland is een ver-
antwoordelijkheid die gedragen moet worden 
door ruim 17 miljoen (voormalige) Hollanders, 
nu Nederlanders. En hoe Gerrit Komrij destijds 
tegen die mensensoort aankijkt moge blijken 
uit bijgaand gedicht.

Tiem van Dalfsen
Genemuiden, 7 oktober 2019

De binnenring van Holland
• Denkend aan Holland 
• zie ik waardepapieren 
• snel door begerige 
• vingers gaan, 
• rijen op koopwaar 
• geile batavieren 
• als zedeprekers 
• op de kansel staan; 
• en in de geweldige 
• bankcatacomben 
• de tankerdollar 
• en de krugerrand, 
• biljetten aan toonder, 
• bigotte mores, 
• Menten, Verolme,1 
• in één groot verband. 
• De lucht hangt er laag 
• en de geest wordt er langzaam 
• in parlementarische 
• dampen gesmoord, 
• en op alle terreinen 
• is de stem van de koopman 
• met zijn ethische krampen 
• het meest aan het woord. 
Uit: Onherstelbaar verbeterd, 1981, een paro-
die op de bekende Herinnering aan Holland 
van Hendrik Marsman.





BELANGRIJKE ADRESSEN

Afdelingsbestuur
Voorzitter  Vacature
Secretaris  Greet Generaal, Groot Lageland 45, 8064 AM Zwartsluis 06-1310 0573
Penningm. Pascal Arnold, Pr. Willem Alexanderstr. 32, 8281 CR Genemuiden 06-4301 8896
Leden Vacature

Gemeenteraadsfractie
Fractievz. Harrie Rietman, Achterweg 32, 8281 AT Genemuiden 06-2854 5172
Raadslid Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1, 8061 AC Hasselt 06-5432 8373
  
Ombudsteam PvdA Zwartewaterland: 
Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1, 8061 AC Hasselt         06-5432 8373
Frans Koffrie    038-477 3200
ombudsteampvdazwartewaterland@gmail.com

Vuistje
Redactie Vacature 
Verspreiding Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1, 8061 AC Hasselt 06-5432 8373

Opmaak Drukkerij Kuiper - Zwartsluis

Bankrekeningnummer 
PvdA afd. Zwartewaterland:  NL84RABO 01515 34659

Website, social media en e-mail adres
Website:   zwartewaterland.pvda.nl
Twitter:   @PvdAZwartewater
Facebook:   PvdAZwartewaterland
Centraal mailadres:  zwartewaterland.pvda@gmail.com 


